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Oœwiadczenie skierowane do ministra sprawiedliwoœci Krzysztofa Kwiatkowskiego

Wprowadzone w ostatnim czasie zmiany do kodeksu postêpowania cywilnego przewiduj¹ mo¿liwoœæ
sporz¹dzania protoko³ów z rozpraw cywilnych w formie elektronicznej (ustawa z dnia 29 kwietnia
2010 r. o zmianie ustawy – Kodeks postêpowania cywilnego wesz³a w ¿ycie z pocz¹tkiem lipca). Zasad-
niczym celem przedmiotowych zmian jest zapewnienie dok³adniejszego dokumentowania przebiegu
rozpraw. Nie bez znaczenia bêdzie ponadto odci¹¿enie sêdziów dziêki zwolnieniu z obowi¹zku pra-
coch³onnego dyktowania do protoko³u treœci oœwiadczeñ i zeznañ z³o¿onych przez strony i œwiadków
oraz innych uczestników postêpowania.

Nie ulega najmniejszej w¹tpliwoœci, ¿e kierunek wprowadzonych zmian jest s³uszny. Niemniej jed-
nak wydaje siê, ¿e aby wdra¿any system móg³ dobrze funkcjonowaæ na ka¿dym etapie postêpowania,
konieczne jest rozwi¹zanie kilku istotnych problemów. Doœwiadczenia zdobyte w toku programu pilota-
¿owego wskaza³y, ¿e o ile sama rozprawa rzeczywiœcie trwa krócej, o tyle póŸniejsze zapoznanie siê z tre-
œci¹ protoko³u mo¿e okazaæ siê bardzo czasoch³onne, i potwierdzi³y wczeœniejsze obawy. Przyczyn¹ tego
stanu rzeczy jest fakt, ¿e protoko³y elektroniczne nie ulegaj¹ automatycznej transkrypcji do wersji pi-
semnej. Zatem zapoznanie siê z aktami sprawy bêdzie nierzadko zwi¹zane z koniecznoœci¹ ods³uchania
wielu godzin nagrañ. Wprawdzie ustawa przewiduje mo¿liwoœæ sporz¹dzenia formy pisemnej nagrania,
ale tylko warunkowo. Ponadto sporz¹dzenie takiej transkrypcji w sposób rêczny bywa bardziej pra-
coch³onne ni¿ zwyk³e sporz¹dzenie protoko³u.

Pewne w¹tpliwoœci podnoszone s¹ równie¿ w kontekœcie wykorzystania zapisu rozprawy utrwalone-
go w formie elektronicznej. W szczególnoœci nie okreœlono precyzyjnie, w jaki sposób taki protokó³ mo¿e
byæ dorêczony uczestnikowi postêpowania (na jakim noœniku, w jakim formacie).

Jeœli siê weŸmie pod uwagê, ¿e obecnie tylko w nielicznych s¹dach funkcjonuje system elektronicz-
nej rejestracji rozpraw, a wdro¿enie systemu w wymiarze ogólnokrajowym rozpocznie siê prawdopodob-
nie dopiero jesieni¹ i potrwa kilka lat, wydaje siê zasadne, aby zg³aszane problemy rozwi¹zaæ jeszcze
przed przyst¹pieniem do w³aœciwych prac wdro¿eniowych. Takie dzia³anie pozwoli na wprowadzenie
systemu, który bêdzie lepiej dostosowany do potrzeb s¹dów.

W zwi¹zku z tym zwracam siê do Pana Ministra z proœb¹ o rozwa¿enie wprowadzenia postulowanych
rozwi¹zañ, o ile to mo¿liwe, jeszcze przed rozpoczêciem prac wdro¿eniowych.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




